
2017D34378 LIJST VAN VRAGEN 

De vaste commissie voor Financiën heeft over het Jaarverslag Beheer 
Staatsdeelnemingen 2016 (Kamerstuknummer 28 165, nr. 274) de 
navolgende vragen ter beantwoording aan de Minister van Financiën 
voorgelegd. 

De voorzitter van de commissie,
Anne Mulder 

De griffier van de commissie,
Tielens-Tripels 
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Nr. Vraag 

1. Kunt u het Nederlandse deelnemingenbeleid bondig afzetten tegen 
het deelnemingenbeleid in respectievelijk Duitsland, België en het 
Verenigd Koninkrijk? Zijn er significante verschillen in hoe de 
Nederlandse overheid haar rol invult in deelnemingen? 

2. Kunt u voor Duitsland, België, het Verenigd koninkrijk en Neder-
land het balanstotaal van staatsdeelnemingen als percentage van 
het bbp geven? 

3. Met welk beleid en welke maatregelen tracht het kabinet marktver-
vuiling («crowding out») en valse concurrentie op de markt door 
staatsdeelnemingen te voorkomen? 

4. Welke totale waarde vertegenwoordigt de schuld van de één tot 
anderhalf miljoen mensen die volgens het Sociaal en Cultureel 
Planbureau risicovolle en problematische schulden hebben? 

5. Hoe zijn klachtenregelingen voor gebruikers ingericht bij de 
staatsdeelnemingen, hoeveel klachten zijn ingediend en hoeveel 
zijn behandeld? 

6. Wat zijn de klokkenluidersregelingen voor het personeel van de 
staatsdeelnemingen? 

7. Wat is het verloop van het personeel van staatsdeelnemingen in de 
afgelopen vijf jaar en wat zijn de cijfers omtrent het ziekteverzuim? 

8. Kunt u het belang van de staat in de staatsdeelnemingen in de 
afgelopen vijf jaar per jaar aangeven? 

9. Wanneer verwacht u dat de activiteiten van de staatsdeelneming 
Nederlandse Investeringsbank voor Ontwikkelingslanden (NIO) 
volledig worden afgebouwd? 

10. In welk tempo wordt de deelneming in de NIO afgebouwd en wat 
is de geraamde budgettaire opbrengst? 

11. Welke redenen zijn er voor het afbouwen van de activiteiten van de 
NIO, anders dan het gegeven dat deze al enkele jaren geen nieuwe 
activiteiten ontplooit? 

12. Kunt u aangeven hoe de opbrengst van 3,6 miljoen euro van de 
verkoop van de Koninklijke Nederlandse Munt (De Munt) is 
berekend en klopt het dat de netto opbrengst voor de Staat 2,4 
miljoen euro is? 

13. Klopt het dat de Staat met de verkoop van De Munt een verlies lijdt 
van 13,5 miljoen euro? Zo nee, om welk bedrag gaat het? 

14. Wat is het percentage van de omzet van de Nederlandse Loterij dat 
ten goede komt aan de rijksbegroting’ 

15. In paragraaf 3.1 staat een definitie van «staatsdeelneming», maar 
die wordt niet consequent gebruikt: bedoelt u met die term de 
betrokken vennootschap, de daaraan verbonden onderneming of 
de overheidsparticipatie in het aandelenkapitaal? 

16. Kunt u middels een tijdlijn aangeven wanneer verwacht wordt dat 
de aandelen van ABN AMRO Groep N.V., de Volksholding B.V., 
a.s.r. Nederland N.V. en RFS Holdings B.V. zullen worden verkocht? 

17. Blijft de exitstrategie uit ABN AMRO en a.s.r., zoals deze naar de 
markt is gecommuniceerd, onder dit kabinet dezelfde? 

18. Kan van elk van de permanente staatsdeelnemingen in tabel 3.2 
aangegeven worden waarom het kabinet deze deelneming als 
permanent beschouwt? 

19. Van Holland Casino, de Nederlandse Loterij en UCN ziet de 
overheid niet langer een toegevoegde waarde van staatsaandeel-
houderschap: op welke termijn worden Holland Casino en de 
Nederlandse Loterij afgestoten? 

20. Hoeveel mensen raken jaarlijks in de problemen door gokschulden 
opgelopen in Holland Casino? 

21. Hoe kunnen private spelers in een op winst concurrerende markt 
het publieke belang van verantwoorde kansspelen voorop stellen, 
zonder hun eigen voortbestaan als hoofddoel te beschouwen? 
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22. Op welke termijn kan de Staat het belang in de Nederlandse Loterij 
verkopen en wat is de nieuwe beleidsvisie hierop? 

23. Zijn er schattingen bekend van hoeveel mensen in Nederland 
illegaal gokken? 

24. Draagt het beleid van de Nederlandse Loterij bij aan het tegengaan 
van illegaal gokken? Zo ja, hoe? 

25. Wat betekent het dat de innovatiemogelijkheden voor aanbieders 
worden vergroot, zodat ondernemerschap wordt ontwikkeld en 
beter op de wensen van het publiek kan worden ingespeeld, als de 
zorg voor (potentiële) gokverslaafden juist bestaat uit het niet 
bedienen van hun wensen maar van hun noden? 

26. Welke taken die gemoeid zijn met de borging van publiek belang 
heeft De Nederlandsche Bank (DNB) van De Munt overgenomen? 

27. Uit welke feitelijke activiteiten bestaat het huidige overheidsaan-
deelhouderschap in Thales? 

28. Hoe moet de score op de transparantiebenchmark worden 
gelezen? Welke score geldt als voldoende en wat is het maximum? 

29. Kan u per staatsdeelneming aangeven hoe deze scoort op de 
transparantiebenchmark? 

30. Wat zijn de criteria om te bepalen of de accountant zich uitspreekt 
of de verslaggeving van een staatsdeelneming in lijn is met de G4 
Global Reporting Initiative (GRI) richtlijn en daarmee of de 
maatschappelijk verantwoord ondernemen (MVO) gerelateerde 
informatie betrouwbaar is? 

31. Hoe vaak heeft de Staat als aandeelhouder gebruikt gemaakt van 
zijn bevoegdheid om bestuurders te schorsen dan wel te ontslaan? 

32. Waarom wordt er bij het aanstellen van bestuurders en commissa-
rissen gekeken naar diversiteit van geslacht en hoe vaak heeft dit 
de doorslag gegeven? 

33. Wordt er gestuurd op de beloningsverhouding bij staatsdeelne-
mingen? Zo ja, hoe? 

34. Hoe wordt voorkomen dat bedrijven zowel met de aandeelhouder 
(in de vorm van het Ministerie van Financiën) als met de regelge-
ver, concessieverlener of contractpartij (in de vorm van een ander 
departement) moeten overleggen over dezelfde publieke belangen 
en de verwezenlijking daarvan? Waarom concentreert de aandeel-
houder zich niet op de zaken die des aandeelhouders zijn, zolang 
die niet strijdig zijn met regels of overeenkomsten? 

35. Hoe verhoudt het financieel strategisch criterium dat de deelne-
ming zichzelf op de markt zou moeten kunnen financieren en een 
normrendement moet halen, zich met de subsidies en belasting-
voordelen voor de luchthaven Schiphol en de KLM? 

36. Hoe draagt de Nederlandse Loterij bij aan een «gelukkig 
Nederland»? 

37. In hoeverre heeft NS afscheid genomen van de exploitaties van 
zijn winkels en vastgoed en hoe gaat NS ervoor zorgen dat dit 
gebeurt? 

38. Kunt u een tijdsindicatie geven wanneer NS zich heeft ontdaan van 
de exploitatie van winkels en vastgoed? 

39. Schiphol wordt een belangrijke economische motor genoemd, 
maar hoeveel euro’s draagt zij jaarlijks bij aan de economie en 
hoeveel banen vertegenwoordigt dit? 

40. Bemoeit de aandeelhouder zich met de criteria voor de plaatsing 
van de nieuwbouw van Holland Casino? Zo ja, wat zijn deze 
criteria? 

41. Zitten er financiële risico’s aan de buitenlandse biedingen van NS? 
Zo ja, hoe groot zijn die risico’s? 

42. Kunt u aangeven hoe de buitenlandse investeringen van NS 
bijdragen aan haar strategie? 
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43. Kunt u bij de investeringsprojecten van TenneT per project 
aangeven waardoor de overschrijdingen van eerder goedgekeurde 
budgetten zijn veroorzaakt en waarom gekozen is om extra budget 
toe te kennen? 

44. Wat zijn de precieze oorzaken van de verslechtering van de 
vermogenspositie van de Nederlandse Loterij, TenneT en KLM ten 
opzichte van 2011? 

45. Kunt u een overzicht geven van de solvabiliteit van de financiële 
instellingen in 2016 ten opzichte van 2011 (figuur 6.2)? 

46. Wordt de solvabiliteitspositie gemeten naar marktwaarde, zoals 
gebruikelijk in financiële analyses? Wat is de benchmark waarte-
gen de solvabiliteit wordt afgezet om haar te beoordelen? 

47. Hoe komt het dat Urenco een BBB+ en Baa beoordeling heeft 
gekregen van respectievelijk de kredietbeoordelaars Standard & 
Poor’s en Moody’s? 

48. Tegen de kredietbeoordelingen van welke bedrijven worden de 
staatsdeelnemingen afgezet? 

49. Welke stappen onderneemt NS om haar rendement te verhogen 
tot het normrendement? 

50. In de casus aanbesteding Zuid-Limburg bood NS onder het 
vastgestelde normrendement: welk beleidskader binnen het 
deelnemingenbeleid biedt hiervoor de ruimte? 

51. Heeft het achterblijven van NS op het normrendement ook te 
maken met het inschrijven op (en evt. winnen van) aanbestedingen 
onder het normrendement? 

52. Op welke wijze toont Holland Casino haar publieke belang in het 
licht van haar gemiddelde rendement van 24,4% op het eigen 
vermogen over de periode 2012–2016? Hoe verhoudt dit zich tot de 
G4 GRI richtlijn? 

53. Welke stappen onderneemt UCN om volgend jaar weer een 
positief rendement te halen? 

54. Welke staatsdeelnemingen hebben de meest bewegelijke pay-out 
ratio’s? 

55. Wat verklaart de dip in dividendontvangsten in 2011? Bij welke 
staatsdeelneming was het dividend het meest teruggelopen en bij 
welke het minst? 

56. Waarom worden de door NL Financial Financial Investments (NLFI) 
beheerde deelnemingen niet opgenomen in dit overzicht? 

57. Wat zijn de financiële gevolgen voor de Bank Nederlandse 
Gemeenten (BNG) als er Europees een leverage ratio van 4% wordt 
afgesproken? 

58. Welke stappen onderneemt de Centrale Organisatie Voor radioac-
tief Afval (COVRA) om het rendement op haar gereserveerde 
middelen te verhogen en welke risico’s gaan hiermee gepaard? 

59. Is het voor bestuurders van universiteiten (zoals een lid van de 
Raad van Commissarissen op deze pagina) toegestaan om bij een 
bedrijf dat voor 100% in staatshanden is extra inkomsten te 
verwerven als commissaris, ook als met de optelsom van 
beloningen per persoon de Balkenendenorm wordt overschreden? 

60. Zijn er in het algemeen bijverdienregels bij staatsdeelnemingen 
volledig in overheidshanden, voor personen die zelf ook al werken 
bij een publieke instelling? 

61. Wat houden de vijf pijlers van de strategie van Holland Casino 
precies in? 

62. Welke maatregelen neemt Holland Casino om gokverslaving tegen 
te gaan en hoe verhoudt dit zich met zijn focus op vaste gasten? 

63. Moet uit de omschrijving van het publiek belang rond KLM worden 
opgemaakt dat het overheidsaandeelhouderschap daar geen 
bijdrage aan levert? 
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64. Hoe kan de praktische invulling van het aandeelhouderschap in NS 
bijdragen aan zaken als sociale veiligheid en betrouwbaarheid en 
ligt het niet meer voor de hand dit via de concessie(-vergoeding) te 
regelen? 

65. Hebben de activiteiten van NS op het gebied van fietsverhuur 
negatieve gevolgen voor het ontplooien van deze activiteiten door 
marktpartijen? 

66. Wat zijn de kerndoelen van NS met betrekking tot het in eigen 
beheer hebben van winkels op het station en hoe verhoudt zich dit 
met de drie kerndoelen van NS? 

67. Welke kennis doet NS concreet op met haar buitenlandse 
activiteiten en hoe profiteert de Nederlandse treinreiziger van deze 
buitenlandse activiteiten? 

68. Bouwt NS haar activiteiten op gebied van exploitatie van horeca en 
winkels op stations af? Zo ja, in welk tempo wordt dit afgebouwd? 

69. Waarom heeft TenneT indertijd grootschalig geïnvesteerd in 
Duitsland? 

70. Hoe lopen de kasstromen tussen Thales Nederland en de Franse 
moedermaatschappij en hoe wordt voorkomen dat het financieel 
belang van de Staat daarbij wordt uitgehold? 

71. Wat is de laatste stand van zaken wat betreft de pogingen van het 
kabinet tot het borgen van de publieke belangen van Urenco? 

72. Wat is het percentage werknemers met een vast contract en met 
een flex-contract bij de staatsdeelnemingen? 

73. Hoeveel externe adviseurs of andere externen zijn ingehuurd bij de 
staatsdeelnemingen en wat heeft dit gekost? 

74. Zijn er de afgelopen vijf jaar onregelmatigheden aangetroffen in 
het benoemingsproces van bestuurders en commissarissen van 
staatsdeelnemingen? 

75. Hoeveel rechtszaken zijn de afgelopen vijf jaar gevoerd tegen leden 
van het bestuur of de Raad van Commissarissen bij de 
staatsdeelnemingen? 

76. Hoeveel rechtszaken zijn in de afgelopen vijf jaar gevoerd en 
hoeveel lopen er momenteel tegen staatsdeelnemingen en met 
welke reden? 

77. Hoeveel rechtszaken zijn in de afgelopen vijf jaar gevoerd en welke 
lopen er momenteel door staatsdeelnemingen tegen een andere 
partij? 

78. Waarom is DNB een naamloze vennootschap? Ligt het, gezien de 
Bankwet 1998, niet meer voor de hand DNB te beschouwen als een 
rechtspersoon sui generis? 

79. Innovation Quarter heeft in 2016 voor 4 miljoen euro geïnvesteerd. 
Is het nodig om daar 49 man voor in dienst te nemen? 

80. Staat het salaris van de directeur (€ 157.000) in verhouding tot de 
omvang van de activiteiten van Innnovation Quarter, dat in 2016 
slechts vier investeringen en een omzet ca. 5 miljoen euro betreft? 

81. Waarom staat hier dat Oost NV geen buitenlandse activiteiten 
heeft, terwijl het grootaandeelhouder is van het Dutch Venture 
Initiative dat belegt in buitenlandse initiatieven?
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